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ҚР СИМ Сауда комитеті ӘКК жа
сасқан шарттарды талдау нәти же
лерін ұсынды, оның барысында ор
таша са тып алу бағалары және осы 
жұмысқа тиісті жауапкершіліксіз қара
ғандар анық талды.

– 134 шартты талдап, ел бойынша 
орташа сатып алу бағаларын анық
тадық, картоп – 113 теңге, сәбіз 
– 108 теңге, пияз – 107 теңге, қы
рыққабат – 97 теңге. Бұл бағалар 
соңғы емес, өйткені ӘКК шарттарға 
на рыққа байланысты бағаны өзгерту 
ту ралы тармақ қосқан», – деді 
Сауда комитетінің төрағасы Айдар 
Әбілдабеков.

Сонымен қатар еліміздің бас 
сауда ведомствосы жүргізген талдау 
кә сіп  керлерге несие беру шарттарын 
жасау кезінде ӘКК көбінесе кіріспе 
де ректердің сапасыз ресімделуіне 
жол беретінін анықтаған, бұл баға 
белгілеуді терең тал дау мен бол

жауды қиындатады. Атап айт қанда, 
кө лем (тонна), өнім пози циялары 
бойын ша, сатып алу, бөл шек сауда 
баға лары, бағалар, сома, пайыз дық 
мөл  шерлеме, бағаны тұрақ тан дыру 
кезеңі, қарызды өтеу және өнімді жет
кізу кестелері, бөлшек сауда үшін 
сауда орындарының тізімі және т.б. 
мәліметтер көрсетілмейді. Мы салы, 
«KOKSHE» ӘКК» АҚ 2023 жылы 22 
ақ панда сатылатын өнім кө ле мін 
көр сетпей, картоп бойынша маусым
аралық бағаны тұрақтандыру үшін 200 
млн теңге несие шартын жасасқан.

– Сондайақ біз көптеген шартта 
құпия ұстау және ақпаратты жария 
етпеу бөлімі бар екенін анықтадық. 
Бұл тар мақтар қолданыстағы заң
намаға қай шы және талдау жүргізу 
үшін шарттар алу ды қиындатады, – 
деді Айдар Әбіл дабеков.

Серік Жұманғарин ӘККдегі шарт
тар дың құпиялылығы туралы кеңеске 

қаты сушыларға жүгінді.
– ӘКК шарттарында қандай құпия

лы лық болуы мүмкін? Бұл – бюджет 
қаражаты. Ауыл шаруашылығы ми
нис  трлігіне бұл мәселені бақылауға 
алып, барлық шартты қайта жасауды 
тап сы рамын. Қажет болған жағдайда 
тауар дың нақты бағасы, атауы және 
саны көрсетілген бірыңғай шарт 
әзірлеу ке рек. Айдың соңына дейін 
барлық өңір 3 айлық көлемнің 30 
пайыз көлемінде күріш бойынша 
келісімшартқа отыруы тиіс. Тағы да 
айта кетейін, азықтүлік ин фляциясы 
ішкі нарықтағы бағаға тікелей 
байланысты, ол тек қажетті қор көлемі 
қалыптасқан кезде ғана реттелетін 
болады, – деді вицепремьер. 

Күзде жиналатын көкөністі фор
вард тық қаржыландыру барысы ту
ралы ауыл шаруашылығы вицеми
нис трі Ер бол Тасжүреков айтып берді.

Вицеминистрдің айтуынша, қа
зіргі уақытта өңірлер «айналым 
схе ма сында» қант зауыттарымен 
шарт тарды ұзарту бойынша жұмыс 
жүр гізуде. Бү гінгі таңда келісімшарт
тардың көлемі – 44,9 мың тонна, ал 
қажеттілік – 25,3 мың тонна. Батыс 
Қазақстан 12 пайыз, Қарағанды 26 
пайыз, Шығыс Қа зақстан 56 пайыз 
және Алматы 86 пайыз облыстарын 
қоспағанда, елі міз дің өңірлерінің 
барлығында дерлік ұсынылған қорлар 
қалыптасты.

Күрішке келетін болсақ, Қызыл
орда облысында өткізілген жәрмең
кенің қоры тындысы бойынша бүгінгі 
таңда 12 өңір орташа алғанда 400 
теңгеге 7,8 мың тоннаға келісімшарт 
жасасты, ал ел бойынша қажеттілік – 
шамамен 21 мың тонна.

Ерлан СОЗАҚБАЕВ

Баға бақылауда болады
СОңғы уАҚыттА 

күндЕлікті тұрмыСтА 
ҚАжЕтті әрі Ең мАңыЗды 
АЗыҚ-түлік тАуАрлАрының 
БАғАСы тұрАҚтАлмАй 
тұрғАны жАСырын ЕмЕС. 
дЕСЕ дЕ ЕліміЗдЕ үкімЕтпЕн 
ОСы мәСЕлЕ БОйыншА 
БірҚАтАр ОңтАйлы 
шЕшімдЕр ҚАБылдАнып, 
жұмыСтАр жүйЕлі түрдЕ 
жүЗЕгЕ АСырылып 
кЕлЕді. Бір ҚуАнтАрлығы, 
өткЕн АптАдА әлЕумЕттік 
мАңыЗы БАр АЗыҚ-
түлік БАғАСы өСпЕгЕн. 
ОСы ОрАйдА үкімЕттЕ 
прЕмьЕр-миниСтрдің 
ОрынБАСАры – САудА жәнЕ 
интЕгрАция миниСтрі 
СЕрік жұмАнғАриннің 
төрАғАлығымЕн өткЕн 
кЕңЕСтЕ ОСы нәтижЕлЕр 
мЕн АлдАғы күнтіЗБЕлік 
жылғА АрнАлғАн ҚОрлАрды 
ҚАлыптАСтыру прОцЕСі 
ҚАрАлды. 

Оның кәсіптің бұл түрін қолға 
алуына баласы ақыл қосыпты. 
Аста нада осындай өнімдер өнді
ретін арнайы алып цехта 34 ай 
жұмыс жасап келген ұлы Нұрбек 
Марат әкесіне «отбасылық бизнес 
бас тайық» деп қолқа салады. Бала
сының талабына қарсы болмаған 
ол расында маусымында мұндай 
өнім дерге сұраныс мол екеніне көз 
жеткізгенін айтады. 

– Өзім жұмыссызбын, балам 
осын дай кәсіп бастауға болатынын 
ай тады, бірақ оны бастап кетуге де 
қолда қаражат болмады, ағайын
туыстың көмегімен кәсібімізге 1 млн 
500 мың теңге қаражат құйдық. Кей
біреулер үшін бұл қаржы көп емес 
шығар, бірақ ауылда жұмыссыз жат
қан біздер үшін әжептәуір ақша. Тіпті 
қорадағы азынаулақ сиырымызды 
да сатылымға шығардық. Істің көзін 
балам білетінін айтады, соның та 
ла бына арқа сүйедім, болмаса за
ма науи үлгідегі мұндай өнімдер 
шы  ғару менің қолымнан келмейді. 
Не керек, кейін уақыт өте оның қыр
сырын өзім де меңгеріп алдым. Сұ
раныс мол, бірақ оның барлығын 
қам тамасыз ету үшін тағы да қа
жетті мате риалдар қажет, – дейді 
Марат Қодренов.

Негізінен бұл бұйыммен тұрғын
дар көбінесе үйдің сыртын қаптайды, 
алайда кейбір бөлмелердің ішкі 
бетін қаптауға да болады екен. 
Кәсіп кер өзі өндірген бірінші өнімін 

үйіне пайдалануда. Ал қалғаны сұ
ра нысқа сай тұтынушыларға жол
данады екен. 

Иә, қарап отырсаңыз, оған қа
жетті шикізаттың барлығы өзімізде 
бар. Тіпті шегеқұмды алыстан дор
баламай, ауыл сыртынан алдырады 
екен. Ал цементті облыс және аудан 
орталықтарындағы құрылыс зат
тарын сататын базарлардан тон
налап алады. 

– Біріншіден, сөзімді алып, нар 
тәуекел деген әкеме мың алғыс, 
кө ріп отырсыздар, сұранысқа сай 
өнім шығып жатыр, ал оны өн діру
де қолданатын шикізат қоры өзі
міз   дің Қызылордада жеткілікті. 
Кеше ғана облыс орталығынан 
це  мент алдырдық, тоннасын 35 
мың теңгеден алып жатырмыз, ал 
ше  ге  құм өз ауылымызда да бар. 
бас қа да қажетті шикізат Алматы 
қа ла  сынан келеді, сұраныстың бар
лығын қамтамасыз етуге біздің құ
ралсаймандарымыз жеткіліксіз, 
сон   дықтан көрпемізге қарап көсі
луге тура келеді, – дейді Нұрбек 
Марат.

Иә, мұнда үйдің сыртын қап
тайтын қаптамалардың түртүрі 
бар, қабырғаға тұтас жабынды 
қажет пе, арнайы бұрыштарға 
керек дейсіз бе, кәсіпкер оның 
барлығының қа лыбын алдырып 
қойған. Қазіргі таңда бұл отбасы 8 
түрлі қалыппен өнім шығаруда. 

Негізінен кез келген нысан ның 

сыртын қаптайтын бұл жабын ды
лар дың нарықтағы құны жоғары, 
Бұқарбай батырда өндірілген өнім
нің бағасы одан 600700 теңгеге 
төмен демесеңіз, сапасы одан жо
ғары болмаса кем емес. Себебі 
кәсіп орында бұрын мұндай өнімдер 
әзірлейтін үлкен цехта тәжірибе 
шыңдаған жұмысшы бар.

Бір қалыптан шыққан үйдің сыр
тын қаптауға арналған декоративті 
тастардың салмағы 99,5 келіні құ
райды. Негізінен нарықта бұл қап
таманың құны бір шаршы метрі 
27002800 теңгеден сатылса, Мәкең 
тұтынушыларына 2300 теңгеден 
беріп жатыр. Бір қызығы, бұл қапта
малар су тиген сайын күш алатын 
көрінеді, яғни төзімділігі артады. 

Кәсіпкер мұндай қаптамаларды 
тұтынушы талабына сай түрлі 
бояуларға да енгізіп береді. Оның 
бояуы да кәнігі емес, тек осы 
декор тастарды бояуға арналған. 
Сапасына мін жоқ. 

Марат Қодренов алдағы уа
қытта үй ауласынан арнайы цех 
ашуды жоспарлап отыр. Алайда 
оған қаражат жағы қолбайлау бо
лып отыр екен. Нысан салуға қар
жысы жеткенімен басқа да қа жетті 
аппараттар алуға келгенде тиын 
санап қалатыны тағы бар, сон
дықтан алдағы уақытта кәсіпкерлікті 
қолдауға арналған мемлекеттік 
бағ дарламалар көмегіне жүгінуді 
көздейді. 

– Үй ауласынан цех ашсам, 
бірнеше адамды жұмыспен қамтуға 
да мүмкіндік туар еді, бір жағынан 
бұл өнімді жылдың он екі айында 
өндіруге мүмкіндік бар. Мәселен, 
пескаблокты тек күн жылы кезде 
өндірсеңіз, декор тастар суыққа 
да төзімді. Міне, менің цех ашуға 
басымдық беріп отырғаным да 
сондықтан. Болмаса аулама сый
май жатқаным жоқ. Дәл осы кезде 

бір үйдің сыртын қаптайтын декор 
тастарды 34 күнде өндіріп жа
тырмын. Егер цех ашсам, бұл 
кәсіп маусымдық болмайды, бір 
жағынан бірнеше адамды жұ мыс
пен қамтимын. Сондықтан ал
да ғы уақытта мемлекеттік бағ
дар  ламалар көмегіне жүгінуді 
жос  парлап отырмын. Егер жауапты 
бө лім дер бұл кәсіпті қолдап жатса, 
жобамның өміршеңдігіне сенемін – 

дейді Марат ағамыз.
Иә, ебін тапқан кез келген 

істі ширатады, тіпті жоқтан бар 
жасайды, бұған Марат ағамыздың 
кәсібімен танысқанда көз жеткіздік. 
1,5 млн теңгемен басталған кәсіптің 
берекесін берсін дейміз. Расында 
кәсіпкер айтқандай, бұл қолдауға 
тұрарлық жоба екеніне күмән жоқ.

кенжетай ҚАйрАҚБАЕВ     

Тұтынушы талабына 
сай өнім

БұҚАрБАй БАтыр АуылындАғы мАрАт ҚОдрЕнОВ жуырдА жАңА кәСіпті 
ҚОлғА Алды. ҚАЗіргі тАңдА үйдің іші-Сыртын ҚАптАйтын дЕкОрАтиВті 
тАСтАрды АрнАйы ҚАлыптАрмЕн өндіріп жАтҚАн Ауыл тұрғыны АлдАғы 
уАкҚыттА кәСіБінің көкжиЕгін кЕңЕйтпЕк. СөЗіншЕ, мұндАй өнімдЕргЕ 
ҚыЗылОрдА ОБлыСындА СұрАныС мОл ЕкЕн.

Мұғалім мәртебесі еліміздің жарқын болашағы үшін 
маңызға ие. Осы орайда мұғалімдер жалақысының жыл 
сайынғы өсіміне ынта қойылып, мемлекет тарапынан 
қолдауға ие болғаны қуантады. Осылайша 97 
мыңнан астам мұғалімнің жалақысы 2,5 есе өседі деп 
жоспарланып отыр.

Жуырда мектепке дейінгі, орта, техникалық және 
кәсіптік білім беруді дамытудың 20232029 жылдарға 
арналған тұжырымдамасы қабылданды. Әдістемелік 
кабинеттер жанынан мектепке дейінгі тәрбие мен оқыту 
педагогтарына әдістемелік көмек көрсету мақсатында 
мобильді топтар құрылды.

«Мектепке дейінгі тәрбие және оқыту» бағыты мен 
мамандығы бойынша кадрларды даярлау 39 ЖОО мен 
119 колледжде жүргізіледі. Колледждер мектепке дейінгі 
ұйымдармен бірлесіп, өңірлік ерекшеліктерді ескере 
отырып, «Педагог» кәсіби стандарты негізінде білім беру 
бағдарламаларын әзірлейді және оқу бағдарламалары 
мен жоспарларын дербес жаңартады. Педагогикалық 
колледждерге қойылатын біліктілік талаптары қайта 
қаралды.

Айта кетсек, биыл мектепке дейінгі білім берудің 20 
мыңнан астам педагогы біліктілікті арттыру курстарынан 
өтеді.

«жж» ақпарат

Мұғалімдер жалақысы өседі
2020 жылдың ҚАңтАр АйынАн 

2023 жылдың ҚАңтАрынА дЕйін 
Білім БЕру САлАСындА ҚыЗмЕт 
ЕтЕтін мАмАндАрдың жАлАҚыСы 
жыл САйын 25 пАйыЗғА өСті. Биыл 
1 ҚыркүйЕктЕн БАСтАп тАғы 30 
пАйыЗғА АртАды.
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әлеумет

Ауыл тынысы

Сенбілік
Сайлау – 2023

Таң атысымен елді мекендегі мә
дениет үйінің алдында жиналған 
ауыл тұрғындары сайлау учас ке
сінің ашылуын күтіп тұр екен, ауылда 
маңызды саяси науқанның лебі бай
қалды. Таңғы сағат 7.00де №144 
сай лау учаскесінде учаскелік сайлау 
комис сиялары мүшелерінің, БАҚ 
өкілдерінің, байқаушылардың және 
сенім білдірген адам дардың қаты
суымен сайлау ту ралы заңның 
талаптарына сай, бар лық проце
дураларды орындай отырып сайлау 
учаскесі ресми түрде ашылды. 

Ерте күн шығысымен өз таң
дауымды жасаймын деген сайлау
шылардың бел    сенділігінен тұрғын
дар дың ауыл бо   ла шағына үлкен 
жауап кер шілікпен қа рай тынына көз 
жеткізуге бо ла ды. 

Жалпы, Мәдениет ауыл дық ок
ругі әкімінің сайлауына 5 үміт кер өз 
кан дидатурасын ұсынған. Олар дың 
өмір  баяны мен сайлауалды бағ дар
ла ма сы мен ауыл тұрғындары бұқа
ралық ақ парат құралдары, яғни газет 
беттері арқылы толықтай танысыпты. 

Сайлау учаскесі ашыла салысымен 
қоражайдағы шаруаларын кейінге 
ысы рып, саяси науқанға қатысуға 
алғашқы болып келген ауыл тұрғыны 
Болатбек ағамыз да өз таңдауын 
жасады. 

– Бүгін ауылымыз үшін саяси 
маңыз ды күн десем болады. Бар лық 
үміткерлердің сайлауалды бағдар ла

масымен таныстым, барлығы да «Сен 
тұр, мен атайын» деген азаматтар 
екен. Иә, әкім болмайақ та елге адал 
қыз мет етуге болады. Десе де елім 
деген азаматтарға сәттілік ті леймін.  
Ауы лымыздың тыныстіршілігі шү кір, 
жақсы, ауыл азаматтарының жа сап 
жат қан шаруаларының жайы көңіл 
көн шітеді. Алдағы уақытта да осы 
алған бағытымыздан таймай, ауы
лымыз көр кейе береді деп сенемін. 
Науқан әділ, барлық ережелерге 
сай өтіп жатыр. Халқымызға бірлік, 
елімізге бейбітшілік тілеймін, – деді 
алғашқы сайлаушы Б.Нұржанов.

Сайлау учаскесінің мәліметінше, 
саяси нау қанға қатысушылар саны – 
1102. Шыны керек, ауыл тұрғындары 
үшін әр бір азаматтың дауысы 
маңызды екені және елді мекеннің 
болашағы әр аза матты алаңдатары 
анық байқалды. Өйткені сағат 9.00
ге дейін 200дей азамат дауыс беріп 
үлгерген. 

Осындай белсенді азаматтар қа
та рында ауыл тұрғыны Ақмоншақ та 
бар. 

– Мен де таңғы шәйімді ішіп, 
дауыс беруге келіп қалдым. Шүкір, 
ауы лы мызда біраз шаруалар жүзеге 
асып жатыр, жастардың еңбек етуге 
де ген құлшынысы да жаман емес. 
Ең бастысы, ауылдағы ағайынның 
ауызбіршілігі бекем, сон дықтан бір
лік болса, тірлік те өнбек. Ауы лы
мыз дағы жасалып жатқан әр бір 

істің берекелі болатынына сене мін. 
Кандидаттардың сайлауалды бағ
дар  ламаларымен ақпарат құ рал да
ры арқылы етене таныстым. Онда 
үміткерлер сайлауалды бағдар ла ма
сына ауылдағы өзекті мәселелерді 
шешуді арқау еткен екен. Енді соның 
барлығы алдағы 4 жылда шешімін 
табуына жұмыс жасаса болғаны. 
Саяси науқан әділ, ешқандай те жеу
сіз, жақсы көңілкүйде өтіп жатыр. 
Науқанды ауыл халқы болып абы
роймен өткізуге тілектеспін, – деді 
ауыл тұрғыны Ақмоншақ Төлеген.

Елді мекенде кешке дейін сайлау
шылардың легі бәсеңдемеді. «Ауыл 
әкімі кім болады екен?» деген сұрақ 
әрбір тұрғынның көкейінде тұрды. 
Әрине олай болары заңдылық. 
Өйт кені бәсекелестік жоғары дең
гейде, үміткерлердің барлығы да 
елге қызмет етуге бел буған іскер 
аза маттар. Өйткені ауылды алға 
жетелеп, халықтың басын қосып, 
ауыз біршілікпен еңбек етуге жол 
бастайтын ауылдың басшысы, яғни 
әкім екені рас. Сол себепті ауыл 
халқының науқандағы басты мақсаты 
– адал да іскер азаматты әкім ету.

Саяси науқанның қорытындысына 
тоқталсақ... 

Аудандық сайлау комис сиясының 
мәліметінше, Мәдениет ауы лының 
сайлау округі бойынша сайлаушылар 
тізіміндегі 1102 азамат тың 791і саяси 
науқанда белсенділік танытып, өз 

таңдауын жасаған. Үміткер Өмір серік 
Абтықалықовқа 197, Төлеген Қор
ғанбекке 511, Қазыбек Мол дабе ковқа 
55, Айдар Сакиевқа 3 ауыл азаматы 
дауыс берген. Дауыс беру нәтижесімен 
Мәдениет ауылдық округінің әкімі 
болып, айқын басымдықпен Төлеген 
Қорғанбек сайланды. 

Төлеген Қорғанбекұлы 1989 жылы 
осы елді мекенде дүниеге келген. 
Жас та болса, өңіріміздің саясиқо
ғам дық өміріне белсене араласып, 
елге қызмет етуді мақсат еткен ол 
бірнеше жыл ауданның спорт сала
сында еңбек еткен. 2021 жылдан 
бері ауыл шаруашылығы саласында 
жеке кәсіпкерлікпен ай на лысып, ауыл 
әлеуетінің артуына үлес қос қан. 

Мемлекетіміздің жарқын бо ла ша
ғы білімді де білікті жастардың қо
лында екені белгілі. Сондықтан елді 
мекен халқы жаңа басшыдан ауылды 
көркейтетін батыл шешімдер күтері 
анық. 

Иә, осындай саяси рефор ма  лар
дың нәтижесінде әкім дер дің жер
гілікті бас қару өкілеттігі нығая тү суде. 
Яғни елді мекен тұрғын дарының ауыл 
әкіміне деген сенімі артып, ауыл ауыз
біршілігі одан да бетер нығая түсті. 
Ертемен тұрып елдің қамын күйт
теген көптің ортақ тілегі бір, ол – елді 
мекеннің одан әрі гүлдене түсуі.

жандос жАЗкЕн

Халық өз таңдауын жасады
Қр президенті Қасым-

жомарт тоқаевтың 2020 
жылғы 1 қыркүйектегі 
«жаңа жағдайдағы 
Қазақстан: іс-қимыл кезеңі» 
атты Қазақстан халқына 
арнаған жолдауында 
ауыл әкімдерін тікелей 
сайлауды енгізу қажеттілігі 
жөнінде айтылған болатын. 
Бүгінде сол бастамаға 
сәйкес елімізде ауыл 
әкімдерін сайлау науқаны 
жүргізіліп келеді. Осы 
орайда жексенбі күні 
ауданға қарасты мәдениет 
ауылдық округінің әкімін 
сайлау науқаны өтті.

«Тазалық иманнан» деп білетін қазақ ежелден Жер ананы 
қадірлеп, қастерлей білген. Қоқысты адам аяғы баспайтын 
алысқа тастап, «бір тал кессең, он тал ек» деп ұрандатқан да 
біздің атабабаларымыз. Тазалыққа тек мемлекет тарапынан 
ғана көңіл бөлінеді дей алмаймыз, жергілікті тұр  ғындар да 
тазалыққа тастай талап керек екенін түсініп, қоршаған ор та
ның көгалдануына, көркеюіне атсалысып, дағдыланып келеді. 

Өткен сенбіде аудан орталығында және ауданға қарасты 
кент, ауылдық округтерде жаппай санитарлық та зарту іс
шарасы өтті. Сенбілікке ме кеме қызметкерлері мен аудан 
тұр ғын дары бір кісідей атсалысып, әрбір ұжым бөлінген 
аумақтарда, көшелерде тазалық жұмыстарын жүргізді. 
Өңірдің өркендеуін, елді мекеннің мұнтаздай таза болуын 
ортақ абырой деп білетін аудандағы барлық мекеме ұжымы 
жол жиегіндегі арықтарды күлқоқыстан арылтып, сенбілік 
жұмыстарының қар қын алуына өз үлестерін қосты.

Көктемде қарқын алған сенбілік жұмыстары шіліңгір 
шілденің ыстығына байланысты бір ай толастаған болатын. 
Енді өткен сенбіден бастап ауданда тазалық айлығы 
басталды. Тазалыққа тастай талап керек екені айтпаса 
белгілі. Сондықтан бұл тұр ғыдағы жұмыстарды кезек күт тір
мей істеу кенттегі әрбір тұрғынның мін деті деп есептейміз. 
Өйткені өңірдің өркендеуіне, мұнтаздай таза болуына 
атсалысу – әрбірімізге азаматтық па рыз. Кенттің көркейіп
көгалдануы тек қаражатқа келіп тірелмейтінін тү сі нуіміз керек. 
Яғни өңірдің әрбір күлқоқысын тазарту екі қолдың көме гімен 
жасалатын іс. Біле білсек, сол күлқоқысты тастайтын өзіміз, 
әр ауланың айналасына тұрмыстық қалдықтарды жинап 
қоятын да өзіміз, қалаберді адам аяғы басуға болмайтын кір 
суын да төге салатын сол тұрғындардың өз  і. Адам баласы 
ақыл айтуға ше бер ғой, бірақ сол өзгеге айтқанын өзі де 
істесе құбақұп. Елмен бірге та за лық айлығында сол өзіміз 
тас таған күлқоқыстан көшелерді тазар туға, арықтарды 
қалдықтардан арыл туға ат  салыссақ, бірлігіміздің артқаны, 
бе ре кеміздің тасығаны.  

Қазір аудандағы әрбір мекеме ұжы мы тазалық мау
сымында табандылық танытып жатқанын көріп отыр мыз. 
Енді әрбір сенбілікке жергілікті тұрғындар да өз үлестерін 
қосуда аянып қалмауы керек. Әрбір адам өзі тұ ратын 
үйдің ауласы мен көшелердің көркеюіне және тазалығына 
мән берсе, күлқоқыстармен келетін түрлі инфек циялық 
аурудың болмасы да анық. Әсіресе көше бойына қойылған 
қоқыс жәшігіне салынатын қалдықтардың тиісті жәшіктің 
ішіне салынуы, жәшік толған жағдайда жауапты мекеменің 
уақытында тазартып отыруы да үлкен септігін тигізеді.

Жеке тұрғынның меншігіне қарасты аула әркез таза 
болса, сенбілік жұ мыс тарына білек сыбана кіріскен ме
кеме қызметкерлерінің де жұмысы жеңілдер еді. Олар да 
әр сенбі сайын сенбілікке шығып, демалысын өзгеге тиесілі 
ауланы тазалаумен өткізгеннің орнына өз ауласын тазалауға 
уақыты болар еді. Үйден шыққан қалдық, кір, кәріз сулары 
көше бойында ор наласқан ағаштардың түбіне төгіле берсе, 
жайқалған ағаштан таза оттегі емес, лас ауа бөлінуі мүмкін. 
Тіпті қанша жылдардан бері келе жатқан жасыл желек еңсесін 
тіктеудің орнына, қурауы ғажап емес.

 Ойлап қарасақ, әкім бір өңірді басқарып отыр, сондықтан 
сол елдің қауіпсіздігіне, әлеуметтік жағдайына жауапты 
дегенмен, тұрғындар да осы жауаптылықтан жалтармау 
қажет қой. Тазалық айлығында кентті тазаласақ, кім үшін? 
Халық үшін емес пе? 

Ендеше жұрт үшін көтерілген бас тамаларды жүзеге асы
руда жа лағаштықтар бүгінгідей жұмыла іс қы лудан тан баса, 
ауданның көркейіпкөгалдануына әрбіріміздің қосқан үлесіміз 
болар еді. Сонда күн санап көркейіп келе жатқан кентіміз де 
аз ғана уақыттың ішінде шырайланып шығар еді.

н.АлмАСҚыЗы

Тазалық 
бәрінен маңызды

Алдағы мақсат – өркениетті елдердің 
қатарына қосылу. Ал тау тастан 
құралатыны секілді өркениетті елге 
айналу үшін экономиканың дамуына 
бас қатырғаннан бұрын, қоршаған 
ортаның тазалығына мән берген жөн. 
тазалықтың артында мәдениет жатқанын 
ескерсек, келген мейман біз өмір сүретін 
өңірдің көркіне қарап, сынап не сүйсініп 
кетерін де санаға түйген абзал. Қысқасы, 
көшелері күл-қоқыстан көз ашпаған елдің 
өркениетке қадам баспайтыны анық. Бұл 
тұста нардың жүгі тек мамандарға ғана 
емес, барлығымызға түседі. 

Жалпы, ауданда әлеуметтікэконо
ми калық даму, аудан халқының әлеуетін 
арттыру, инфрақұрылымды жетілдіру 
секілді мәселелер күн тәртібінен түспей 
келеді. Бірнеше жылға жоспарланған 
ау данға қарасты елді мекендерді да
мыту жобасы аясындағы жұмыстар ке
зеңкезеңімен жүзеге асуда. Әсіресе 
ауыл дық жерлердегі жол жайы, жарық 
пен аяқ су мәселесінің оң шешімін 
тауып жатқаны көңіл қуантады. Ал бір 
ғана Бұқарбай батыр ауылдық округі 
бойынша өткен жылы «Байтабын» 
ЖШСның жеке қаражаты есебінен ба
ла  лар ойын алаңы салынды. Жоба 
құны 10 млн теңгені құрады. Ал биыл 
де  меушілер арқылы «Мелиоратор» 

ЖШСның жеке қаражаты есебінен 10 
млн теңгеге Бұқарбай батыр атындағы 
ме  шітке ағымдағы жөндеу жұмыстары 
жүр  гізіліп, қазіргі уақытта аталған ме
шіттің үлкен және кіші күмбездері мен 
сырт қы есігі жаңадан ауыстырылған. 
Қазан айына дейін ішкі және сыртқы қас
беттеріне ағымдағы жөндеу жұмыстары 
жүргізіледі. Сонымен қатар осы серік
тестіктің демеушілігімен 25 млн теңгеге 
«Демалыс паркі» құрылысы жүргізілуде. 

Құрылыс жұмыстары қазан айында 
толық аяқталып, ел игі лігіне пайдалануға 
беріледі деп кү тілуде. 

«Жаңару» ФҚның жеке қаражаты 
есе бінен 2 млн теңгеге маусым айында 
Ким Яков көшесіне тас төсеу жұмыстары 
жүр гізіліп, тиісті жұмыстар толық 
аяқталған.  Ал «Ауыл – Ел бесігі» жобасы 
ая сында А.Құнанбаев, Бұқарбай батыр, 
А.Төлеубаев көшелеріне асфальт тө
сеу жұмыстары жүргізілуде. Жоба құны 
– 181 млн 592 мың 600 теңге. Мер
дігер мекеме – «Көлік құрылыс ком
паниясы» ЖШС. Бұдан бөлек ауыл
ішілік 11 көшеге, яғни Т.Үркімбаев, 
Н.Оспан құлов, Ким Яков, П.Әлпейсов, 
Қой шы ғұл, Ж.Сақтағанова, С.Айтуаров, 
Ә.До сым бетов, Ә.Бердаулетов, С.Бай
қа дамов, Қ.Сейтов көшелеріне асфальт 
төсеу жұмыстарына бюджеттік өтінім 
ұсынылған. Аталған жұмыстардың жоба
сметалық құжаттары жасалып, мем
лекеттік сараптамадан өткен. 

Тағы бір сүйін шілейтін жұмыс – 
А.Құ нанбаев, Бұ қарбай батыр, А.Ізте
леуова, Т.Үркім баев, Н.Оспан құ лов, Ким 
Яков, П.Әл пейсов, Қойшығұл, Ж.Сақ  
тағанова, Н.Алма ған бетов, Ж.Ер ма 
ған  бетов, Ж.Жабаев, Ә.Досым бетов, 
Ә.Бердаулетов, С.Байқа дамов, Қ.Сей
тов сынды 16 көшеге жарық шам да р 
орнатуға 172 млн 856 мың 206 теңге 
бюджеттік өті нім ұсынылған. Бұқарбай 
батыр ауы лын дағы негізгі жобалардың 
бірі 3 кө шеге, яғни А.Құнанбаев, 
А.Төлеубаев, Бұқар бай батыр көше
леріне биыл жалпы құны 184,1 млн 

теңгеге күрделі жөндеу жүр гізіледі. 
Бәрімізге белгілі ауылдық жерлердің 

негізгі күнкөріс көзі – ауыл шаруашылығы. 
Ал біз айтып отырған ауылда егін ша
руашылығының үлесі басым. Ауылдық 
округтің егіс алқаптарынан барлығы 
30 гектар жер ашылып, бұл жерге бү
гінде 230 отбасы бақша өнімдерін ор
на ластырып, күтімге алған. Ал сыр са
лысының үлесі 3 241 гектарды құ райды. 

Бұқарбай батыр ауылында кә сіп
керлікке бетбұрғандар да аз емес. 
Жыл басынан бері 5 тұрғын қай
тарымсыз грантқа қол жеткізіп, мем
лекеттік бағдарламалардың игілігін 
көріп отыр. Жолы болған жандардың 
басым бөлігі мал шаруашылығын дөңге
лентуді жөн көріпті. Ал мемлекеттік 
бағ дар ламалар шеңберінде пайызы 
тиімді несие рәсімдеген 9 шаруашылық 
бар. Бұлардың барлығы егін және мал 
шаруашылығын дамытуға күш салған. 
Сонымен бірге «Ауыл аманаты» жобасы 
бойынша 7 тұрғын құжат тапсырыпты, 
нәтижесі алдағы уақыттың еншісінде. 

Көріп отырғанымыздай, бір ғана 
Бұқарбай батыр ауылының өзінде қан
ша көше жөндеуден өтіп, қаншама көше 
жарықтандырылмақ. Бұдан бө лек атқа
рылып жатқан жұмыстарды қо сыңыз. 
Барлығы ел игілігі үшін. Игілікке бағыт
талған жобалар өміршең, нәтижесі 
оңы нан болса, ауылдардың көрсеткіші 
ар  қылы ауданның даму динамикасы 
жоға  рыламақ.

нұржамила АлмАСҚыЗы

Жол сапасы жақсарады
АуылдАрды дАмытуғА 

БАғыттАлғАн жАрҚын 
жОБАлАр Ел ҚуАнышын 
ЕСЕлЕмЕк. СОның Бірі 
АудАнмЕн іргЕлЕС 
жАтҚАн БұҚАрБАй 
БАтыр АуылындА Биыл 
АйтАрлыҚтАй АуҚымды 
іСтЕр АтҚАрылАды. 
ЕңБЕкпЕн ЕңСЕ тіктЕгЕн 
Елді мЕкЕннің Бүгінгі тірлігі 
тындырымды, шАруАСы 
ширАҚ ЕкЕнін АудАн жұрты 
жАҚСы БілЕді. ХАлҚы дА 
Бірлікті ту ЕтСЕ, Ауыл әкімі 
Елді мЕкЕннің гүлдЕнуінЕ 
жүйЕлі жұмыСтАр 
АтҚАрудА. 
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жалағаш аудандық сайлау 
комиссиясы хабарлайды:

ХАБАрлАмА
2023 жылғы 13 тамызда Қызылорда облысының 

Жа лағаш  ауданы Мәдениет  ауылдық округі әкімінің 
сай  лауы өткізілді.

Жалағаш  аудандық сайлау комиссиясы «Қазақстан 
Рес публикасындағы сайлау туралы» Қазақстан Рес
пуб ликасы Конституциялық заңының 14 бабының 
9) тармақшасына, 44 бабының 2 тармағына, 45 
бабына, 11310 бабына сәйкес №144 учаскелік сай
лау комиссиясының дауыс бе рудің нәтижелері ту
ралы хаттамасы негізінде сайлау қо рытындыларын 
анықтады:

Сайлау округі бойынша сайлаушылар тізіміне 1102 
аза мат енгізілген, оның ішінде 791 дауыс берді. Жа
рамсыз деп танылған бюллетеньдер саны – 24, «Бар
лығына қарсымын» деген жолда белгісі бар – 1.

әр үміткерге жақтап берілген дауыстар саны:

Абтыкалыков Омирсерик Ыстыкатович – 197; 
Қорғанбек Төлеген Қорғанбекұлы – 511; Молдабеков 
Казыбек Кушекбаевич – 55; Сакиев Айдар 
Нұрмағанбетұлы – 3.

Дауыс беру нәтижесімен Мәдениет  ауылдық 
округінің әкімі болып  Қорғанбек Төлеген Қорғанбекұлы 
сайланды. 1989  жылы туған, қазақ, уақытша жұмыссыз, 
Мәдениет   ауылында тұрады. Өзінөзі ұсынған.

Жалағаш аудандық сайлау комиссиясы «Қазақстан 
Рес  публикасындағы сайлау туралы» Қазақстан Рес
пуб ли касының Конституциялық Заңының 45, 11311 
бап  тарына сәйкес 2023 жылғы 14 тамыздағы №07 ше
шімімен 2023 жылғы 13 тамызда сайланған Мәдениет 
ауылдық округ әкі мін тіркеді:

Қорғанбек Төлеген Қорғанбекұлы сайланды. 1989  
жылы туған, қазақ, уақытша жұмыссыз, Мәдениет ауы
лында тұрады.  Өзінөзі ұсынған.

жалағаш аудандық 
сайлау комиссиясы

Балдыркөк шырыны қан тамырларын 
тазартады, олардың қабырғаларын босаң
сытады, бұл жүрек қан тамырлары ауру
ларының пайда болуы мен өршу қаупін 
азайтады.

Оның жүйке жүйесі үшін пайдасы мол. 
Сабақ пен тамыр ғана емес, балдыркөк тұқы
мының майы да босаңсытқыш және уайымға 
қарсы құрал болып табылады. Оны ұйқының 
бұзылуында гипнотик ретінде қолдануға 
болады. 

Балдыркөктің ішектердің дұрыс жұмыс 
жа сауына да пайдасы мол.  Мәселен, құра
мында талшықтың көп болуына байланысты 
ішек перистальтикасы жақсарады. Балдыркөк 
әсерінен асқазан сөлі шығарылады және 
барлық ас қорыту процесі күшейеді.

Оның иммунитетке қандай әсері бар 
десеңіз, антиоксиданттар бос радикалдарды 
байланыстырады және иммундық қорғанысты 
күшейтеді. Сондықтан балдыркөк қатерлі 
ісікке қарсы күшті агент болып саналады, тіпті 
қатерлі ісіктің тез дамуын тежейді.

Не нәрсені де өз өлшемімен қолданбасаңыз, 
оның пайдасынан зияны тиюі әбден мүмкін. 
Балдыркөк те дәл сол сияқты. Мәселен, бал
дыркөктегі күшті заттардың мазмұны мұ қият 
пайдалануды талап етеді. Кейбір жағ дай ларда 
созылмалы аурулар күшеюі мүмкін.

Жараларды және күйіктерді емдеуде де 
балдыркөктің пайдасы мол. Мұндай жағ
дайда алдымен балдыркөк тамырын сіңі ріңіз, 
дәнге ораңыз, мұны әсіресе мерген жара
сына қолданған абзал. Бауыр мен бүйрек 
ауру ларының алдын алуда да балдыркөктің 
пайдасы мол. 

«жж» ақпарат

Балдыркөктің қандай
пайдасы бар?

БАлдыркөк – ҚОлшАтыр 
тұҚымдАСынАн шыҚҚАн 
шөптЕСін өСімдік, СәБіЗ 
БЕн АҚжЕлкЕннің жАҚын 
туыСы. БАлдыркөктің Буын 
АурулАрынА пАйдАСы 
мОл. яғни дЕнЕні тұЗды 
шөгінділЕрдЕн тАЗАртуғА 
жәнЕ ҚАБынуғА ҚАрСы әСЕр 
ЕтЕді. Бір СөЗБЕн АйтҚАндА, 
БірлЕСкЕн пАтОлОгияның 
дАмуынА жОл БЕрмЕйді, 
АртрОЗ БЕн рЕВмАтиЗм 
кЕЗіндЕгі өршу мЕн 
АуырСынуды жЕңілдЕтЕді.

Ал солардың есімін еліне, өзі өмір 
сүрген қоғамындағы жанкешті еңбектерін 
бүгінгі жастарға хабардар ету аға 
ұрпақтың міндеті деп білемін. Мен осы 
мақсатта ұлтымыздан шыққан тұңғыш 
генерал, Ұлы Отан соғысы, қауіпсіздік 
органдары мен ішкі істер саласының 
генерал майоры Нұрұлла Әлмағанбетов 
жайлы «Елімдеп соққан жүрегі» деген 
естелік кітап жазған болатынмын. Осы 
еңбегімді жазу барысында көптеген 
дерек көздерін ақтарып, еңбек етуге 
тура келді. Осындай жұмыс барысында 
Нұрекеңмен ұзақ жылдар бірге қыз
меттес болған, Н.Әлмағанбетовтен 11 
жас үлкен, өмір жолын ұстаздықтан 
бастаған партия қызметінің төменгі 
баспалдағынан 1950 жылы Қазақстан 
Орталық Партия комитетінің әкімшілік 
органдары бөлімі меңгеруші болып, 
1954 жылы Қазақ ССРның ұлтымыздан 
шыққан алғашқы Ішкі істер министрі 
болған, Кеңес заманында генерал лей
тенат атағын алған Шырақбек Қа был
баев жайлы көптеген мәліметке қа нық 
болған едім.

Нұрұлла Әлмағанбеттің негізгі ма
ман ды ғы – дәрігер. Соғыстан жеңіс
пен оралған соң өз мамандығы 
бо й ын ша еңбек еткен. Қызылорда об
лы сының партия комитетінде нұсқау
шы, Қызылорда қа лалық партия ко
ми тетінің хатшысы. Мәскеудегі КОКП 
ОК жанындағы жоғары партия мек
тебін бітірген. Сырдария өзенінде са
лынып жатқан Қызылорда плотина 
құрылысының КОКП ОКның дербес 
парторгы қызметін атқарған. Плотина 
кұрылысы аяқталғаннан кейін Қазақ 
Рес публикасының қауіпсіздік ко ми тетіне 
жауапты қызметке жіберілген. 

1962 жылы Қазақстан орталық пар
тия комитеті Н.Әлмағанбетовты Қазақ 
ССРның ішкі істер министрінің бірінші 
орынбасары қызметіне жібереді. Осы 
жылдары бірі ұстаз, тәрбиеші, екіншісі 
адам жанының арашашысы болған екі 
тұлға үлкен азаматтық, адамгершілік 
сый ластықта түсіністікпен, сол бір ала
сапырынға толы, аумалытөкпелі кезең
де қоғам тудырған қиындықтарға төзіп, 
оны жеңе білген. 

Әңгіме кезіндегі министр, рефор
матор атанған Шы рақ бек Қабыл
баев жайлы болмақ. Ол 1908 жылы 
9 наурызда бұрынғы Семей облысы 
Абыралы ауданы, Қай  нар селосындағы 
Қарашоқы деген жер де, кедей шаруаның 
отбасында дү  ниеге келген. Жастайынан 
пысық, оқубілімге құштар Шырақбек 
«Қаратұмақ» мектебінің 9 сыныбын бі
тір ген соң, Семейдегі педогогика техни
кумына түсіп, бұл оқу орнын үздік 
біті  реді. Арада бір жыл салып әскер 
қата рына алынады. Алматыдағы атты 
әскер полкінде азаматтық борышын 
өтейді. Семей қалалық халық ағарту 
бөлі мінде инспектор, қалалық жұмыс
шы жастар мектебінде директор болып 
қызмет атқарады. 1938 жылы Қазақ
стан Коммунистік (большевиктік) 
пар  тиясы Орталық Комитетіне жұ
мысқа шақырылып, нұсқаушы, бөлім 
меңгерушісінің орынбасары, бөлім 
меңгерушісі, Орталық Комитет хатшы
сының көмекшісі қызметтерін мінсіз 
атқарады. 1952 жылы Шырақбек Қа
былбаев СОКП ОК жанындағы жо
ғарғы партия мектебін бітіреді. Ал 1954 
жылы Қазақ КСРнің ішкі істер министрі 
болып тағайындалады. Қазақстан Ком 
пар тиясы Орталық Комитетінің бю
росы Ш.Қабылбаевқа ұсыныс жасап, 
мінездеме берген. Сол тұстағы Орталық 
Комитетінің екінші хатшысы Л.Брежнев 
Ш.Қабылбаевтың орталық партия ко
митетінің аппаратында жұмыс істеген 
кезінде өз жұмысына сергектікпен қа
райтын тәртіпті қызметкер екендігіне 
кепілдеме берген. Орталық Комитетінің 
екінші хатшысы кім көрінгенге кепілдеме 
бермесі анық. Болашаққа сәуегейлік 
жасап болмайтын заманда Л.Брежнев 
СОКП Орталық Комитетінің Бас 
хатшысы болған кезде Шырақбек 
Қабылбаевты ұмытпай, қажетті кезінде 
қолдау біл діріп отырған. 

Ол кісі үшін дүниеге адам болып келген 
соң, адамгершілікті жоғалтпай өту оның 
басты мұрат болған. Он екі жыл министр 
қызметінде замандастары мен қызмет
тестері беделді, абыройлы болғандығын 
айтып жүрген. Дүниетанымы бойынша 
адам бойын дағы қабілет қарымы оның 
алғашқы бі лімінің негізінде болатыны 
анық. Ол шын мәнінде ірі педогог бол
ған. Жазалау жеңіл, ал тәрбиелеу қа
шан да ауыр екенін жақсы сезе білген 
Шы рақбек Қабылбаев адам тағдырын 
шешерде жеті өлшеп бірақ кесуді әрбір 
басшының алдына талап етіп қойған. 
Соның арқасында барлық саланың 
құ ры  лым дарда саяси және тәрбие 
жұмыс тары мен айналысатын бөлімдер 
ашылып, олар нақты жұмыстармен 
айна  лысқан. Дегенмен де тарихи күшке, 
империялық зорлыққа бағытталған 
өк  темдік өз әмірін жүргізумен болды. 

Тоталитарлық жүйенің сол кездегі іс 
басындағы жауапты қызметкерлерге 
жасаған зардаптары көп болды. Кеңес 
өкіметі, Компартияның саясаты барлық 
мәселені түбегейлі шешті деп жүргенде, 
қазір сол оқиғалардың болуын, шығуын 
зерттеп, талдап қарағанда ол оқиғалар 
бір жақты шешілгенін көрсетеді. Осының 
салдарынан қаншама азаматтар зардап 
шекті. Олар бір кемшілік болса, ол 
кіршіксіз тазалығым еді деп бойындағы 
қуатжігермен қиындыққа қарсы тұрды, 
күресе білді. Осындай жайттарды 
Шырақбек Қабылбаев Қазақ ССРі Ішкі  
істер министірі кезінде басынан өт  кіз ді. 
Бұл оқиғалар жұмсақ жүректі Шәке ңе 
қатты батқан болатын. Бұл 1959 жылы 
Теміртау, кейіннен 1962 жылғы Шым
кенттегі оқиғалар еді. 

Кезінде оқи  ға лардың шығу себептері 
ашыл май қалды. Бір жақты баға берілді. 
Бұл ХХ ғасырдың 5060 жылдардағы 
алып Кеңес империясының бір жақты 
зорлыққа негізделген әрекеті еді. Оқи
ғалардың мәнжайы ашылмай қойды. 
Бұл жағдайлар Кеңестік одақтың ұзаққа 
бармайтынын көрсеткен алғашқы қақ
ты ғыстар еді. Мұндай оқиғалар мен 
қақтығыстар Кеңес одағының бір қатар 
өңірлеріне етек алып жатса, бұл оқи
ғалардың бәрі еліміздің тарихы Кеңестер 
одағының іргесінің шай қалуының ал
ғашқы нышандары болды. Қоғам алға 
жылжыған сайын адам дардың санасы 
өзгеріп, сананы тұрмыс билеген заманда 
әділетті қоғамды орнатуға жасалынған 
бой көтеру болды. Бұл қақтығыстар 
7080 жылдары Орта лықтың әкімшілік
әміршілдік жүйесіне қарсы батыл да 
өзіндік ұстанымы бар, халықтың бас 
көте руіне ұласып жатты. Атап айтқанда, 
Новочеркалск, Сумгайт, Вильюстегі 
және басқа да аймақтардағы оқиғалар, 
1986 жылғы Алматыдағы «Желтоқсан 
оқи ғасы» алып Кеңестер одағы ерте ме
кеш пе шаңырағы шай қалып, ыдырап 
ке тетінін білдірген еді. Әңгіменің төркіні 
сол оқиғалардан алғаш қылардың бірі 
болып, зардап шеккен Шырақбек Қабыл
баев болатын. 

Оқиғалар қалай болған еді? Теміртау 
оқиғасы 1959 жылы тамыз айының 2,3і 
күндері болды. Теміртаудағы алып Маг
нитка Бүкіл Одақтық екпінді құрылыс 
болып жарияланып, оған комсомолдық 
жолдамамен еліміздің түкпіртүкпірінен 
мыңдаған жастар келді. Олардың ішінде 
негізгі тұрағы жоқтар да, барар жері 
басар тауы жоқ түрмеден босағандар да 
болған. Еліміздің ірі қалаларынан жұмыс 
іздеп келгендер жатақханаларға ұлттық 
ерекшеліктеріне қарай топтасып ор на
ластырылған. Тұрмыстықәлеу мет тік 
жағ   дай  лары ауыр болып, олардың ру ха
ни жан дүниесіне көңіл бөлінбеген. Бұның 
бәрі Республика басшылығына белгілі 
болса да оқиғаның алдын алу мақ 
сатында жұмыстар нашар жүргізілген. 
Бұл жөнінде Ш.Қабылбаев Республика 
үкіметіне Қарағанды облыстық партия 
комитетіне ұсыныс жасаған. Өкінішке 
орай бұл мәселелері қаперге алынбаған. 
1959 жылы маусым айында СОКП 
Орталық комитетінің бірінші хатшысы 
А.Хрущевтің атына Теміртауда еңбек 
етіп жүрген болгар жұмысшыларынан 
арыз түседі. Болгар жұмысшысы А.Нож
ков бір топ жұмысшылардың атынан 
жолдаған арызында өздерінің тұр мыс
тық жағдайын жасырмай жазып, әлеу
меттік ахуалдың өршіп тұрғанын мә
лімдейді. Алайда тиісті орган да бұдан 
қорытынды жасамайды. Өздерінің тұр
мыс жағдайын оңтайлы шеше ал масына 
көздері жеткен жұмысшылар ашу
ызамен 1959 жылы тамызда кө теріліске 
шығады. 

Жаппай тәртіпсіздіктің салда ры
нан мемлекет мүліктері таланта ражға 
түседі. Қалалық тәртіп сақтау ор ган
дарының күші жетпегесін кө те   рі ліс
шілерді таратуға Карлагтың әс ке ри 
құрамынан 500 сарбаз, КСРО ішкі істер 
министрлігіне қарасты ішкі әскер ден 
1400 сарбаз қосымша шақырылады. 
Жұ мысшыларды басу мүмкін болмаған 
соң суық қару қолданылады. Қақтығыс 
салдарынан 15 адам өліп, 28 адам 
жараланады. Қоғамдық тәртіпті бұзған 
және мемлекет мүлкін талантаражға 
салғаны үшін 140 адам қамауға 
алынады. Әскерлерден 28 сарбаз жара
ланып, 74 сарбаз, бір офицер әртүрлі 
жарақат алған. Биліктегілер оқи ғаның 
шығу салдарын толық зерт темей, бар 
кінәні ішкі істер органдарына, оның 
министері Шырақбек Қабылбаевты 
кінәлайды. Алдымен Қарағанды облыс
тық ішкі істер басқармасының бастығы 
Генерал майор Н.Любых қызметінен 
босатылады. Партиялық басшылықты 
әлсіретіп алған Орталық Комитетінің 
бірінші хатшысы Н.Беляев өз басын 
арашалау үшін Ш.Қабылбаевтың ісін 
тергеу органдарының қарауына беруге 
бар күшін салады. Қазақстан Ком
партиясы Орталық Комитетінің 1959 
жылы 19 қазандағы Республика ішкі 

істер министрлігінің жұмысындағы елеу
лі кемшіліктер туралы қаулысымен Шы
рақбек Қабылбаев министр қызметінен 
босатылады, партия қатарынан шыға
рылып, ісі сотқа тапсырылады. 

Бұл мәселе Теміртау оқиғасы СОКП 
Орталық Комитетінде төрт рет қаралған. 
Әрине партиялас достарының арасында 
қол данылып отырған жазаның әділетсіз, 
оған өзінің келіспейтінін айтқан жал ғыз 
адам. Ол Қазақ ССР Жоғарғы Кеңес 
президумының төрағасы Жұмабек 
Тәшенов болған. Азшылық, көпшілікке 
бағынатын партиялық принцип бойынша 
шешім өзгерусіз қалған. Жұмабек Тә
шенов өзінің ескі досы, сол тұстағы 
КСРОның Бас прокуроры Р.Руденкоға 
шығып, Ш.Қабылбаевтың Одақ көле
міндегі белгілі басшы екенін айтып, 
мұндай орынсыз қудалауға жол бер
мейтінін ескертеді. Өмірдің ыстық–
суығынан партия мемлекеттік басқару 
қыз метінің баспалдағынан өткен, қо лы 
да, жаны да таза Ш.Қабылбаев ұсын
ған қызметтің үлкенкішісіне қарамай 
атқарып, әділдіктің болатынына сеніп, 
еңбектене береді. Белгіленген уақыт 
жеткенде жабық әскери сот төрағасы, 
профессор Мамытов Ш.Қабылбаевтың 
ісінде қылмыстық құрамның жоқтығын 
анықтап оны ақтап жібереді. Одан кейін 
Ш.Қабылбаев Алматы облысының іш
кі істер басқармасының бастығының 
орын басары, кейіннен бастығы болып 
қызметін жалғастырады. 

Алматы облы сында Ш.Қабылбаев 
тағы да екінші рет сынаққа түседі. 1961 
жылы Қаратал ауданына қарасты Кәлпе 
стан ция сындағы кәсіптіктехникалық 
учи  ли ще оқушыларының екі топқа қазақ 
және шешен балалары болып бөлініп тө
белесуі ұлт араздығын туғыза жаз дады. 
Ш.Қабылбаевтың тікелей ара ласуымен 
жастарды райынан қайтарып, өзінің 
азаматтық позициясымен шешкен еді. 
Ш.Қабылбаев Қазақстан компартиясы 
Орталық Комитеті бюросының қау
лысымен Қазақ ССР қоғамдық тәртіпті 
сақтау министрі болып тағайындалады. 
Білгір азаматтың өз орнына қайта 
оралуын халық әділет салтанат құрды 
деп бағалады. Тарихта СОКП Орталық 
Комитетінің саяси бюросында ішкі істер 
министрінің мәселесі екі рет қаралған 
оқиға бұрынсоңды болмапты. СОКП 
ОКнің бірінші хатшысы Хрущевтің 
ұсынысымен Ш.Қабылбаев орнынан 
босатылса, екінші мәжілісте СОКП ОК
нің бірінші хатшысы Л.Брежнев оны 
қайтадан бұрынғы қызметіне жаңа 
құрылымда басшылық тағайындауға 
рұқсат жасаған. Ішкі істер органдарының 
тынымсыз жұмысы Ш.Қабылбаев үшін 
қайта басталды. Құрылымдық жү йе 
мен облыстың басқармалардың жұ
мы  сын жолға қоюдың болашақта іс
жоспары жасалып, жүзеге асырылып 
жатты. Жаңа техникалар мен қажетті 
құралжабдықтар алып материалдың 
техниканың бағасы нығайып, құрылыс 
жұмыстары қарқынды жүре бастады. 

Арада біршама уақыт өткенде 
1967 жылы 13 маусым күні Шымкент 
қаласында көп адам қатысқан тағы бір 
тәртіпсіздік орын алды. Оның мәнісі 
Шымкент қаласында автобус паркінің 
жүргізушісі Н.Остроуховты ішкі істер 
органдарының қызметкерлері мас күйін
де айықтырғышқа алып келген. Ертеңіне 
ол осында жатып қайтыс болады. Сот 
медициналық сараптауды алдын ала 
жасап, қорытындысында Остроуховтың 
өлімі миына қан құйылғандықтан болған 
деп табады. Тексеріс толық бітпей жатып
ақ автопарктің директоры Остроуховтың 
өліміне милиция қызметкерлері кінәлі 
деп лақап таратып жібереді. Сол күні 
800дей адамның қатысуымен автопарк 
ұжымы қаланың ішкі істер бөліміне 
шабуыл жасап кезекші бөлімін қиратады, 
басқарма кеңсесін өртеп жібереді. Олар 
3500дей айыпты отырған түрменің 
қоршауларын, қосалқы шаруашылық 
бөлмесін, екі өрт сөндіретін машинаны 
өртеп жібереді. Өрт сөндірушілердің 
машиналарын тартып алып өз мақсат
тарына пайдаланады. Баскөзсіз, орын
сыздықтың салдарынан бірнеше адам 
ауыр жараланады. Ескерту үшін оқ 
атылады. Алайда жүргізушілер оған 
бағына қоймайды. Амалсыз Түркістан 
әскери округінен көмекке жалпы саны 
1150 әскери қызметшілер келіп толқуды 
басады. Остроуховтың өліміне өзінің 
танысы спортшы жігіттің себеп болғаны 
белгілі болады. Өзінің қарсыласынан  
қатты соққы алған жүргізуші далада 
естүссіз құлап қалған екен. Ал ішкі 
істер қызметкерлері оны тексерместен 
оны мас екен деп айықтырғышқа алып 
келген. Бірауыз автопарк директорының 
сөзінен іс асқынып кеткен. 

Бұл оқиғаға байланысты Шымкент 
қаласына СОКП Орталық Комитеті 
саяси бюросының мүшесі, Орталық 
Ко митетінің хатшысы А.П.Кириленко, 
КСРО ішкі істер министрі Н.А.Щелоков 
келеді. Құқық қорғау орган дары бас

шылары қатысқан актив жина лы сында 
Ш.Қабылбаев ішкі істер қызмет кер
лерінің ісқимылына жақсы баға беріп, 
қалыптасқан жағдайдан шы ғу дағы қа
рас тырған бірнеше ұсыныстар жасайды. 
Оның ұсынысын орталық министр қол
дайды. 

ХХ ғасырдың 5060 жылдары Қазақ
станда тың және тыңайған жерлерді 
игеру халық шаруашылығының барлық 
салалары өсу, өркендеу үстінде еді. 
Партия кеңес органдарының қа был
даған қау лылары мен саяси шаруа
шылық шарт тары пәрменді түрде 
жүзеге асырып жатқан болатын. Сол 
кездегі елдегі саясиәлеуметтік ша
раларды жү зе ге асыруда өзінің өмірлік 
мол тәжіри бесі бар, азаматтарды үкімет 
ІІМ орталық аппаратын нығайту мақ
сатында басшылық қызметке жолдап 
отырды. Сол жылдары елдегі саяси
әлеуметтік жағдайларға байла нысты, 
елде түрме дегі жазаланған 1181260 
адамға амнис  тия беріліп бостандыққа 
шыққан бола тын, олардың көбісі тың 
игеруге Қазақстанға ағылып жатты. 
Олардың ішінде рецидивистер, 
қоғамға ауыр қылмыс жасаушылар 
тағы басқа қылмыс керлер көп болды. 
Олармен бейбіт өмірде жұмыс жүргізу, 
азаматтардың тыныш тығын сақтау күн 
тәртібінде  тұрды. Осы кездегі Ш.Қа
был баев  өмірдің ыстықсуығынан өт кен, 
май дангер ҰҚКде басшы және партия 
жұмысында болған ұлтымыздан шыққан 
алғашқы гене ралдың бірі шен дегі өзінің 
бірінші орынбасары Нұрулла Әлмаған
бетовпен тізе қосып, қауіпті де жауапты 
қызметке басшылық жасай білді. 

Атап айтатын болсақ түрлі түзету 
коло ниялар мен мекемелердегі бас 
бос   тандықтарынан айырылған аза мат
тарды халық шаруашылығының түрлі 
са лалары бойынша өндіріске тар ту, пай
далы еңбекке пайдалану, сол арқылы 
халық тұтынатын өнімдерді шығару, 
мамандықтарға оқыту, қалалар мен 
қыс тақтарда тұрғын үйлер салу, өндіріс 
орындарының құрылысына қатысу, егін 
егу, мал ұстау жұмыстары негізінде ең
бекпен тәрбиелеу шаралары жүргізіліп, 
еңбек тәрбиесін алған түзел гендер, 
айыптылар отбасына оралып жатты. 

Әңгіме Ш.Қабылбаевтің өмір жо
лы, қызметі туралы болғаннан кейін, 
ол кісінің мына бір ерлікке толы қай
сарлығын айтпай кетуге болмас. 
19371938 жылдардағы қырғын араға 
бірнеше жыл салып 1950 жылдары 
қайтадан қылаң бере бастады. Ол кезде 
Шырақбек Қабылбаев Қазақстан ком
партиясы Орталық Комитетінің әкім
шілік органы бөлімінің меңгерушісі 
еді. Бұл қызмет оған Республикадағы 
барлық күш қолдану органдарына 
басшылық жасауға міндеттейтін. Бірде 
Респуб ликаның мемлекеттік қауіпсіздік 
коми тетінің төрағасы Ш.Қабылбаевтан 
атақты жазушы Мұхтар Әуезовты қа

мауға алу үшін рұқсат сұрайды. Әрбір 
қадамыңды аңдып, жүрісінен кінәрат 
іздейтін тыңшылардың ниетін Шәкең 
сол тұстағы Орталық Комитетінің бірін
ші хатшысы Жұмабай Шаяхметовке 
баяндап, бұл жөнсіздікті тоқтатып, жазу
шыға араша болуына қолқа салады. 
Ж.Шаяхметов бұл мәселе бойынша 
ВКП(б) Орталық Комитетінің хатшысы 
Г.Н.Маленковпен сөйлесіп, соның ар
қасында Мұхтар Әуезов қауіпсіздік ко
митетінің шеңгелінен аман қалады. 
Ш.Қабылбаев өмірінің 16 жылында Ор
талық Комитетте әртүрлі қызметтер 
атқарған. 25 жыл ішкі істер минис
трлігінде, оның 12 жылында министр 
қызметінде болған. ОК мүшесі, 4 рет 
шақы рылған Жоғарғы Кеңеске депутат 
болған, 20дан астам үкімет награ
даларымен марапатталған. Ол Қа ра
ғанды  қаласында жоғары, Алматыда 
орта арнаулы милиция мектебін ашу 
үшін одақтың министрлікпен үкімет ор
гандарымен шешімін  шығаруға бар кү
шін салған. Мәскеуге қайтақайта ба   рып 
жүріп, 1969 жылы 10 қазанда Қа ра
ғанды жоғары милиция мектебін ашу 
туралы КСРО министрлер кеңесінің қау
лысын шығаруға қол жеткізген. Оның 
басшылығымен Қазақстанның бірнеше 
қалаларында кіші және орта басшылық 
құрамындағы қызметкерлерді даяр лай
тын облысаралық милиция мек теп тері 
ашылған. 

Заманына қарай адамы дегендей, 
саналы ғұмырын елінің өсіпөркендеуіне, 
тыныштығы мен қауіпсіздігін сақтауда, 
сол бір аумалытөкпелі за манда таза 
қолымен, ыстық жүрегімен, азаматтық 
арожданымен еңбек еткен қайраткердің 
жарқын істері бүгінгі егеменді еліміздің 
азаматтары мен жастарына үлгі болып 
қала береді. Олардың өмір жолдары, 
бас тарынан өткізген оқиғалары ел тари
хының бір парасы деуге болады.

рысбай кәрімОВ,
Қазақстан журналистер 

одағының мүшесі

Брежнев кепілдік берген қайраткер
тәуелсіз еліміздің 

өткен тарихи кезеңдердегі 
жүріп өткен ауыр да 
қиын жылдарында 
халқымыздың басынан 
кешкен, қоғам тудырған 
қайғы-қасіретті 
төзімділікпен жеңе 
отырып, заманына қарай 
адамы, тарихы жасаушы 
халық десек те олардың 
ұйытқысы, көшбасшысы 
қандай қиындық болсын 
оны жеңе білген жеке 
тұлғалар болғанын жақсы 
білеміз. 



№64 (9951) 15/08/2023 www.zhalagash-zharshysy.kz

4

Газет Қазақстан Республикасы Ақпарат және коммуникациялар министрлігінің Ақпарат 
комитетінде 16 сәуір 2019 жылы қайта тіркеліп, №17662-Г куәлігі берілген.

“Жалағаш жаршысы” аудандық газеті ҚР CT ISO 9001-2016 (ISO 9001:2015) “Сапа менеджменті 
жүйелері” талаптарына сәйкес KZ.4310318.07.03.01178 нөмірімен сертификатталған.

сейсенбі,

бас редактор
Кенжетай ҚАЙРАҚбАЕВ

Жарнама мазмұнына жарнама беруші жауапты.

Мекен-жайымыз: 120200, Қызылорда облысы, Жалағаш кенті, Абай көшесі №68.  E-mail: zhal_jarsh@mail.ru

2840 1276

Кезекші редактор: Ақтоты бҮРКІТбАЙ

Газет редакцияның компьютер орталығында 
теріліп, беттеліп, «ASU» баспа үйі» ЖШС  
сенімгерлік басқаруындағы «Сыр медиа» ЖШС 
баспаханасында басылды.
Тел:. 8/7242/ 400668.
Газеттің таралымы бойынша 
31575 немесе 8 (7242) 701408 
телефон нөміріне хабарласуға болады.

Бәрекелді!

дидар

КәдеСпорт

Өткен аптаның басында «Лудого
рец» «Астана» алаңында қонақта бол
ды. Ә дегеннен олар отандық клубқа 
қар сы шабуылды үдетті. Ойын өрнегі 
осылай өрбитіні де заңдылық, сырт 
алаңда жеңіске жетіп, Болгарияда қор
ғанысқа басымдық беруді көздегені 
көрініпақ тұр. Тіпті бірінші болып 
есеп ашты да, ойынның 34 минутында 
қонақтар сапындағы қорғаушылардың 
бірі әріптесі асырған допты Чондич 
күзеткен қақпада тулатты. Бірақ бұған 
есеңгіреген елордалық клуб жоқ, 
шабуылға басымдық берген алаң 
қожайындары алғашқы таймның 
аяғында таразы басын теңестірді. 

Иә, шабуылды оқтыноқтын жа
сайды, ойыншылары да алаңда өздерін 
еркін ұстайды. Әсіресе алыстан кел
ген допты қалай тосып алғанын көр
сеңіз, еуропалық клубтың біздің 
ойын шылардан басым екенін аңғара 
қоя сыз, келесі таймда олардың тағы 
бір гол салатынына күмән болмады, 
алай да ойын өрнегі біз ойлағандай 
бол ған жоқ, керісінше басқаша арнада 
өрбіді. 

«Астана» келесі таймда да қарсы
ласымен тең дәрежеде ойнады, ке
рісінше қайта отандық клуб ойыншы
ла ры шабуылды үдетті. 53 минутта 
А.Марочкин есепті еселеп, командасын 
алға шығарды. Мұнан кейін кез келген 
ойыншы қорғанысқа басымдық беретін 
еді, рас, «Астананың» қорғанысы мы
ғым, бірақ олар шабуылды бәсең дет

педі. Бірақ есеп еш өзгеріссіз қалды. 
Бейсенбіде «Астана» Болгарияға 

қонаққа барады. Разград қаласындағы 
«Хувефарма Арена» стадионындағы 
кездесу оларға оңайға соқпайын деп 
тұр. «Астанаға» тағы бір гол қажет 
және есепті бірінші болып қонақтар 
ашса, бізге тиімді.

Бұған дейін «Базельді» іріктеу 
кезеңінен тайдырған «Тобыл» Еуропа 
лигасының конференциянда әлі де 
өнер көрсетіп жатыр. Кеше «Дерри 
Ситиді» өз алаңында 1:0 есебімен 
жеңді. Сырт алаңда қарымта кездесу 
17 тамызға белгіленген. Солтүстік 
Ирландияның командасы да оңай 
шағылатын жаңғақ емес, оның үстіне 
«Тобылда» айтарлықтай ойын жоқ, 
сондықтан ертең олардың бірінші 
болып есеп ашуға тырысатыны анық.

Еуропаның лига конференциясында 
отандық тағы бір клуб бар еді, 
ол – «Ордабасы». Өз алаңында 
«Легияны» қабылдаған отандық клуб 
ойыншылары тең тарқасқан, тіпті 
сырт алаңда да тәжірибелі клубқа 
тойтарыс бере білді. Алайда бір гол 
айырмашылықпен іріктеу кезеңінің 
келесі ойындарына Польша клубы 
өтті. Бұл ретте «Ордабасыға» сәттілік 
серік болмады, негізінен олар әлі 
де осы лигада өнер көрсетіп жатқан 
«Тобылға» қарағанда керемет 
ойын өрнегін көрсетті. Бір жағынан 

төрешілердің қысымы да олардың бұл 
кезеңнен шығуына қолбайлау болды 
десек, артық айтқанымыз болмас. 
Қазір «Ордабасы» өз лигасында 
турнирлік кестеде көш бастап тұр. 

«Ақтөбе». Бұл клуб жайлы айтылар 
әңгіме басқа, шыны керек, лигасында 
жақсы нәтижелерге қол жеткізіп жүрген 
бұл клубты өз басым жанкүйерлері 
арқылы танимын. Болмаса осыған 
дейінгі ойындарын көрген де емеспін. 

Еуропа лигасының конферен ция
сында іріктеу ойындарын «Торпедо 
Кутаисимен» бастады. Грузиялық 
клубты сырт алаңда «Ақтөбе» 1:4 
есе бімен тізе бүктірді. Қақпашысынан 
бірнеше рет айласын асырған клубқа 
алаң қожайындары тек жұбаныш 
голын соққан болатын. Өз алаңында 
«Ақтөбенің» қорғанысқа басымдық 
беретіні анық, себебі бір емес, үш 
гол айырмашылықпен алда тұр. 
Алайда алаң қожайындары қарымта 
кездесуде бірінші болып тағы да есеп 
ашты. Десе де оған грузиялық клуб 
екі голмен жауап қатты. Сөз жоқ, 
қонақтар жеңіске жетті. Бірақ бұл 
есеп олардың келесі кезеңге өтуіне 
көмектесе алмайды.  

10 тамызда «Ақтөбе» Руминияға 
қонаққа барды. «Сфынтугеорге» 
қа ла сында алаң қожайындарының 
жеңіске жететініне жанкүйерлерде 
кү мән болмады. Міне, «Ақтөбенің» 

ойы нын осы кездесуде көрдім, кәнігі 
еуропалық клубтар ойыншыларындай 
өнер көрсетті. Алаңда өздерін еркін 
ұстайды, қашықтан асырылған допты 
жақсы тосып алады, шабуылы да, 
соққысы да жойқын. Тіпті бірінші болып 
есеп ашқан да біздің отандық клуб 
болатын. 

Алғашқы таймда қос команда тең 
тарқасты. «Ақтөбе» ойыншылары 
«Сеп сиге» «болсаң қайтейін» деп 
тұрған сияқты. Ойынның 65 мину
тында қонақтар есеп ашқан, оған 
алаң қожайындары 89 минутта жауап 
қайыр ды. Осылайша қос команда тең 
тарқасты. 

17 тамызда қарымта кездесу 
Ақтөбенің орталық стадионында өтеді. 
Бұл ойын оңайға соқпасы анық. Бірақ 
алаң қожайындары сырт алаңдағыдай 
ойын өрнегін көрсетсе, келесі кезеңге 
өтетіні анық. Өз басым «Ақтөбенің» 
келесі кезеңге өтетініне сенемін.

Ал «Тобыл» Солтүстік Ирландия 
клубын еңсерер, алайда оның келесі 
кезеңде қарқынды күшейтпесе, жол
дан таятыны анық. «Астанаға» да 
мүм кіндік мол. Қорғаныс керек, бірақ 
оларға да бір гол қажет, қорғанысқа 
содан кейін басымдық берсе де 
жеткілікті. 

кенжетай ҚАйрАҚБАЕВ  

Келесі кезеңге кім өтеді?
«АСтАнА», «АҚтөБЕ» 

жәнЕ «тОБыл». 
ОтАндыҚ үш клуБтың 
«АСтАдАн» БАСҚАСы 
ЕурОпАның лигА 
кОнфЕрЕнцияСындА 
іріктЕудЕн өтіп жАтыр. 
Ал чЕмпиОндАр 
лигАСының іріктЕу 
кЕЗЕңіндЕ «динАмО 
ЗАгрЕБкЕ» ЕСЕ жіБЕргЕн 
ЕлОрдАлыҚ клуБ 
ЕурОпА лигАСының 
іріктЕу кЕЗЕңіндЕгі 
АлғАшҚы кЕЗдЕСуін 
жЕңіСпЕн АяҚтАды. 
«АСтАнАғА» Сырт 
АлАңдА жЕңіС кЕрЕк, 
ҚұрығАндА тОҚСАн 
минуттА тЕң тАрҚАССА 
дА жЕтіп жАтыр. 
БірАҚ мұнАн өтСЕ, 
«АякС» Оның Адымын 
АштырмАуғА дАйын 
Отыр.

Ұлттық музыканы дәріптеп, ескі 
әндерді келер ұрпаққа жеткізетін на
сихатшылар іспетті әр ауыл, аудан, 
қалалардағы мәдениет үйлерінде 
әже лер ансамбльдері бар. Бүгінде 
мәні мен мағынасы терең, ескі ән
дердің ұмытылып қалмай, сахнада 
шыр қа луына өз септігін тигізіп жүрген 
Ақ сулық «Асыл әжелер» ансамблінің 
орны ерекше. 

Ансамбль ең алғаш 2003 жылы 
Ақсу ауылдық клубы жанынан «Асыл 
әжелер» бірлестігі болып құрылған. 
Оған Жұмаш Сериалиева жетекшілік 
жасап, 2013 жылы бірлестік ан
самбль болып қайта жаңданып, 
жаңа құраммен толыққан. Бүгінде 
ансам блдің жеткен жетістіктері мен 
атқар ған істері ауқымды. 

2014 жылдан бас тап «Асыл 
әжелер» ансамблі аудан, облыс 
көлеміндегі мәдени ша ра ларға бел
сене қатысып, жүлделі орындарды 
иеленіп, көрерменнің кө  зайы мына 
айналып үлгерген. Та лантымен таң
дай қақтырып, үнінің сың ғыры бұ
зыл маған әжелер ха лық әндерінің 
та рихына қанық, әркез жатқа айтып 
жүреді. Қазіргі уақыт та ансамблге 
Тыныштық Жұба нышова  жетекшілік 
жа сайды. Құрамында 10 әже өнер 
көрсетеді. Олардың әр қайсысы 
ауыл дың дамуына өз үле сін қосқан, 
әр саланың үздігі. Өнер ұжы мында 
әже лер тек ән айтып қоймай, ұлттық 
салтдәстүріміздің жан да нуы на өз 
үлесін қосуда.

Олар салтдәстүрімізді, мәдение
тімізді кейінгі ұрпаққа насихаттауға 
бағытталған шараларда білгентүй
ген дерін үйретіп, қоғамдық ша ра лар
да да белсенділік танытады. Наурыз 
мерекесінде «Наурыз кө женің» да
йын далу әдісі мен мерекеде жа са
латын жөнжоралғы, ырымдарды 
көр сетіп, әр дәстүрдің өзіндік ерек
шеліктері мен маңыздылығын тү
сін  діреді. Өнердің берекесін арт
тырып жүрген батыр аналардан 
құралған ансамбль мүшелерінің ең 
жасы  ал пыстың ауылына ат басын 
бұрса, үлкені сексеннің сеңгіріне 
жақындаған.

Ақ кимешек киген «Асыл әже
лер» ансамблі ұлттық өнерді наси
хат тау мақсатында өткен «Ақ жау
лығым – тұмарым» атты әже лер 
ан самблінің облыстық бай қауында 
өнер көрсетті. ІІІ кезеңнен тұратын 
облыстық сайыстың алғашқы ке
зеңін де әжелеріміз «Қызым са ған 
айтам, келінім сен тыңда» тақы ры
бы аясында қойылым қойып, кө
рер  меннің қошеметіне бөленсе, 
«Қол өнер – зор өнер» сайысында 
өз дерінің қолдан жасап әкелген 
бұйым дарымен та ныс тырды. Соңғы 
кезең «Ән – халық мұрасы» сайы 
сында әжелер «Сәулемай» әнін 
жанды дауыста орындап, әділ қа зы
лардың шешімімен үздік деп та ны
лып,  жүлделі І орынды жеңіп алды. 
Өнер лерімен өрге жүз ген әже лерді 
байқауға қатысуға дайын дауда 
Ақсу ауылдық мәдениет үйінің үлесі 

Ақсудың ажары – «Асыл әжелер»

шАңырАҚтың шЕжірЕСін шЕртіп, АғАйын-туыСтың 
тАтулығын САҚтАуғА СЕптігін тигіЗЕтін, жАС кЕліндЕрді 
тәрБиЕлЕп, АҚылшыСы БОлып жүргЕн, нЕмЕрЕ-
шөБЕрЕлЕрін АлдынА Алып, АуыЗ әдЕБиЕтінің ЕртЕгі-
жырлАрын АйтАтын АҚжАулыҚты әжЕлЕр БАршылыҚ. 
СОндАй әжЕлЕріміЗ БүгіндЕ АудАнымыЗғА іргЕлЕС 
ОрнАлАСҚАн АҚСу АуылдыҚ «әжЕлЕр АнСАмБльінЕ» 
БЕлСЕнді мүшЕ БОлып, өЗдЕрінің өнЕрін ХАлыҚҚА пАш 
Етіп жүр.

зор. Ауқымды шаралар мен мәдени 
жобаларды жоғары деңгейде ұйым
дастыру, өнерсүйер қауымның тал
ға мынан шығу оңай шаруа емес. 
«Ән нің де естісі бар, есері бар» 
дегендей, әнді тыңдарманға талмай 
жеткізуге, көрерменді әсем әсерге 
бө леуге әжелерді дайындауда елеулі 
еңбек етіп жүрген кәсіпорын бас шы
сы М.Қанбаева бастаған ұйым    шыл 
ұжымның әрқашан еңбегі ерен.

– Біздің басты мақсат – ұмы
ты лып бара жатқан халық әндерін 
қайта жаңғыртып, өскелең ұрпаққа 
үлгіөнеге ету, ұлттық өнерді ұлық
тау. Облыстық байқауда жеңіс 
тұғырынан көрініп, жүлделі орын 
алуымызға септігін тигізген, күні
түні бізді дайындауда елеулі еңбек 
еткен Ақсу ауылдық мәдениет 
үйінің қызметкерлеріне, бізді ән 
айту барысында баянмен сүйе мел
деген кәсіпорын басшысы Мар

жан Қырғызбайқызына, демеу ші
лік білдірген ауылдық «АВ AGRO 
ORDA» ЖШС құрылтайшысы Абай 
Бо ранқұловқа әжелердің атынан 
алғыс білдіремін деді, – ансамбль 
мүшесі Зибаш Кулетова.

Бұдан бөлек әжелердің бүгінге 
дейін жеткен жетістіктері де көп. Олар 
бірнеше мәрте аудандық, облыстық 
ардагерлер байқауына қатысып, 
жеңіс тұғырынан көрініп жүр. Мә
селен, 2017 жылы «Қарты  бар  ел – 
қазыналы  ел» атты  ардагерлердің  
көр кем өнерпаздарының аудандық  
бай  қауынан  жүлделі  І  орын  иеленсе, 
«Қарттардың  да  өнерге  бар  та ла
сы»  атты  облыстық  байқаудан  ІІІ  
орынды  жеңіп  алған. Сондайақ 
Жалағаш ауданының 80 жылдығы 
аясында «Қарт тарын қадірлеген ел 
ардақты» атты арда гер  лер көр кем
өнерпаз дарының ау  дандық бай
қауы нан жүлделі І орын ды  иелен ген. 

Осы тақырып ая сын да ау дандық 
ар дагерлер кеңе сінің ұйымдас ты
руымен өткен ау дандық ардагерлер 
байқауынан да асыл әжелеріміз 
жүлделі І  орынды жеңіп алған.

Қарттар күні мерекесіне арналған 
«Еңбек және тыл» ардагерлері көр
кем өнер паздарының аудандық бай
қауы нан бас  жүлдені иеленіп, Қы зыл
орда об лыстық ардагерлер кеңе сінің 
«Құрмет» грамотасымен марапат
талған. Сондайақ «Ардагер лер өнер  
туын көтерген» атты аудан дық бай
қаудан бас  жүлде  иеленген.

Бұдан бөлек ұжымдағы әжелер 
басқа қырларынан да үлкен же
тіс  тіктерге жетіп жүр. Мәселен, ан
самбль мүшесі Нұргүл Дүзенова ҚР 
Тәуелсіз дігінің 20 жылдығы аясында  
өткен аудандық «Ардагерлер спарта
киадасының» дартс сайысында 
әйел  дер арасында жүлделді І орын 
және дойбы сайысында әйел дер 

ара сында ІІ орынды жеңіп  алған. 
Сондайақ ҚР Конституциясы күніне 
және Бұ қарбай Батырдың 200 жыл
ды ғына  арналған ардагерлердің 
ау дан дық ІІ спартакиадасында қол 
күрестен жүлделі І орынды  иелен ген. 

Сонымен қатар Тыныштық Жұба
нышова 2012 жылы облыстық  арда
герлер ұйымының алғыс хаты мен  
марапатталып, аудандық байқау
ларда жыртерме жанры бойынша 
сайыстарға қатысса, Гүлжамал 
Ора  залиева аудандық ардагерлер 
бай қауларына қатысып, марапат 
төрінен көрінді. Бұдан бөлек биыл 
Зибаш Кулетова «Ме рейлі отбасы» 
байқауының аудандық кезеңінде 
үздік деп танылып, ІІІ орынды ие
ленген. Зейнетке шықса да, көп
шіліктің ал дында өнер көрсетіп, ан
самблде ән шырқаған әжелердің ісі 
көпке үлгі. 

Ақтоты ЕржАнҚыЗы

Жуырда аудандық кітапханаға Халықаралық «Қазақ тілі» 
қоғамы аудандық филиалының төрайымы Дина Мирман келді. 
Он дағы мақсат – жақында жарық көрген қаламы қарымды жур
налист Жұмабек Әбжәмиловтың «Халқы сүйген қаламгер» атты 
туындысын жалағаштық оқырмандарға табыстау. Қалың оқырманға 
ұсынылып отырған кітапта қара сөздің қаймағын қалқып, қоғам 
өмірімен етене араласып, ел аманатын арқалап өткен журналист 
Жұмабек Әбжәмиловтың өлеңдері, публицистикалық және әдеби 
шығармалары, сондайақ замандастарының естелік, әңгімелері 
ұсынылған.

 Сыр өңірінің руханиятына өзіндік үлес қосқан белгілі азамат, 
ақын, қаламы қарымды журналист Жұмабек Әбжәмилов – 
Жаңаталап ауылының тумасы. Ол 1956 жылы 15 маусымда дүниеге 
келген. 1963 жылы сол ауылда 8 жылдық мектептің табалдырығын 
аттап, 19711973 жылдары №117 орта мектепте 910 сыныпты 
бітіріп, ауылда жұмысшы болып еңбек еткен. Ол 19741976 
жылдары аралығында әскер қатарында болып, әскерден келген 
соң Алматы қаласындағы Қазақ Мемлекеттік университетінің 
Журналистика факультетін бітірген. Туған жерге оралып, аудандық 
«Жаңадария», қазіргі «Жалағаш жаршысы» газетіне тілші болып 
жұмысқа орналасқан. 19781987 жылдары аралығында аудандық 
радиохабардың ұйымдастырушысы қызметін атқарған. 1982 жылы 
СССР журналистер одағының, 1988 жылдың шілде айынан бастап 
Совет Одағы Комунистік партиясының мүшесі атанған. 1984
1989 жылдары Еңбекші хаттары, Ауыл шаруашылығы бөлімінің 
меңгерушісі болып қызмет атқарған. 1989 жылдан бастап өмірінің 
соңына дейін аудандық газеттің жауапты хатшысы қызметін 
абыроймен атқарған Жұмабек ағамыз жары Ақалмаш апай екеуі бір 
қыз, үш ұл тәрбиелеген. Қазіргі таңда олардан он үш немере бар.

Газетте жүріп радио хабарларды ұйымдастыру жұмыстарының 
басшысы бола білген Жұмабек ағамыз 1991 жылдың 7 мамыр 
«Радио күні» дүниеден озды. Бүгінде аудандық мектептер ара
сында  тумысынан тұлғасы бөлек, артына елеулі із қалдырып, 
өзі тү леген топырақтың талантты ұлына айналған қаламгердің 
шығар машылығына арналған ғылыми жобалар ұйымдастырылып 
тұрады. Журналистиканың қай жанрына болсын қалам тербеген 
журналистің қазынасын зерттеп, зерделеген оқушылар тарапынан 
өнегеге толы өмірі мен өнер жолын кейінгі ұрпақ санасында 
жаңғыртып, дәріптеу мақсатында Жұмабек ата мыздың өмірбаян, 
өлеңдерін, қолжазбаларын жинақтап, «Халқы сүйген қаламгер» 
атты кітап шығарылса екен деген ұсыныстар айтылған болатын. 

Міне, бүгінде бұл ұсыныстар жерде қалмай бұл фәниде 
бар жоғы 35 жыл ғұмыр кешкенмен, артына елеулі із қалдырған 
Жұмабек Әбжәмиловтың кітабы қалың оқырманға жол тартты. Ата
бабаларының ізін жалғап, қасиетті сөз өнерін ұрпағына үлгі етіп 
қалдырған белгілі журналист Жұмабек Әбжәмиловтың мұралары 
іздеуші халық пен ұлағатты ұрпақ барда насихаттала бермек.

Ақтоты БүркітБАй

Халқы сүйген қаламгер
Аудандық кітапхананың кітап қоры тағы бір жаңа 

туындымен толықты. жергілікті журналист, Қазақстан 
журналистер одағының мүшесі, «жалағаш жаршысы» 
газетінің жауапты хатшысы қызметін атқарған жұмабек 
әбжәмиловтың «Халқы сүйген қаламгер» атты кітабы 
оқырманға жол тартты.


